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Ismét 
napirenden 
Kína 
ENSZ-tagsága 

Az alkotómunka 
biztonságáért 

A munkásvédelemről tanácskozott az SZMT elnöksége 
Tizenegy ország hétfőn 

hivatalosan kérte, ho© az 
ENSZ közgyűlése tűzze na-
pirendre a Kínai Népköz-
társaság törvényes ENSZ-
jogainak helyreállítását. 

A 11 ország: Albánia, Al-
géria, Kambodzsa, Kongó, 
(Brazza ville), Kuba, Gui-
nea, Mali, Románia, Szíria, 
Mauritánia és Dél-Jemen. 

A Szonda—5 
és a Mars 

Herbert Píaffe, az NDK 
egyik űrkutatási szakértője 
a Tribüné című lapban mél-
tat ja a Szonda—5 szovjet 
műhold jelentőségét. A tu-
dós két szempontból tulaj-
donít nagy fontosságot a 
szovjet űrkísérletnek: 

1. A műhold nyilvánvaló-
an a napkitöréseket és a 
kozmikus sugárzásokat vizs-
gálja olyan időpontban, 
amikor a naptevékenység 
inár elérte a maximumot, 
és kiemelkedő jelentőségű 
újabb ürrepülések. köztük a 
Holdra vezető emberi ürre-
pülések előkészítése szem-
pontjából. 

"2. Kipróbálják a fedélzeti 
berendezéseket a jövő évre 
tervezett Mars-kísérlet elő-
készítésére. A tudósok fel-
tehetően kísérletet tesznek 
majd arra. hogy a Marson 
szovjet űrhajó sima leszál-
lást hajtson végre. 

Tegnap Szegeden, a szak-
szervezeti székházban ülést 
tartott a Szakszervezetek 
Csongrád me©ei Tanácsának 
elnöksége. A napirend témái 
közül különösen fontos és 
közérdekű — hisz emberek 
testi épségéről, családokra 
kiható esetekről van szó — 
az SZMT munkavédelmi bi-
zottságának beszámolója az 
idén történt üzemi balesetek-
ről. 

Ami a kérdést sajnálato-
san időszerűvé teszi, idén 
megnövekedett a három na-
pon túl ©ógyuló sérülések 
száma. 

Több a súlyos, nem egyszer 
tragikus kimenetelű bal-
eset. 

A félévi adatok három olyan 
területet tartanak számon, 
ahol különösképp növekedett 
a balesetek, illetve az í © 
kiesett munkanapok száma: 
az építő-, és az élelmiszer-
iparban, valamint a mező-
gazdaságban. A mezőgazda-
ságban fél év alatt 64-©el 
— s min te© 600 munkanap-
pal — emelkedett ez a szám, 
az építőiparban pedig több 
mint 30-cal, s közel 900 mun-
kanappal. 

Általában a baleseti óvó-
rendszabályok megsértése, az 
ellenőrzés hiánya a vezetők 
részéről, a helytelen munka-
szervezés, a felületes utasí-
tások és az oktatás hiányos-
ságai. valamint a dolgozók 
fe©elmezetlensége, f i©el-
metlensége szerepel az okok 
között. 

Ez ideig 
hat halálos és öt csonkulá-
sos baleset súlyosbítja a 
megyei statisztikát. 

Korábban már írtunk több 
gumi©ári balesetről, köztük 

Pataki Istvánné tragédiájá-
ról is. Két vezető beosztású 
alkalmazott ellen ü©észségi 
feljelentés követte a sajnos 
most már jóvátehetetlen mu-
lasztást, nevezetesen azt, 
h o © nem javították meg 
idejében e © biztonsági be-
rendezést. Ebben a ©árban 
különösen szomorú az idei 
összesítés: a számos baleset 
közül n é © súlyosan végző-
dött, e © pedig halállal. A 
szakszervezet éppen ezért — 
élve jogaival — beszámoltat-
ja a © á r igazgatóját; mi 
okozta a helyzet romlását, s 
milyen intézkedéseket tett és 
tesz ezután a megelőzés ér-
dekében. 

A dolgozók munka közben 
vétett hibáira, a fe©elmezet-
lenségre helyenként kész a 
ma©arázat. N a © a munka-
erővándorlás, emiatt nem 
tudnak eleget tenni az előírt 
oktatási kötelezettségeknek 
— mondják a vállalati ve-
zetők. Másfelől: kevés a 
munkáskéz, ez pedig gátja 
a fe©elmezésnek, mert ha 
az előírásokat szigorúan meg-
követelik, e lme© a dolgozó. 

Az l-es számú tégla©ái--
ban a falblokkok rakodása 
közben n é © ujját vesztette 
el e © munkás. A vizsgálat 
kiderítette, h o © nem is volt 
alkalmas erre a munkára, 
csak ezért került a rakodók-
hoz, mert nem voltak elegen. 
A példa megmutatja, milyen 
veszélyekkel járhat a felelőt-
len „helyezgetés". Másrészt, 
ami a munkafe©elem meg-
sértését illeti, nyilván 

nem lehet magyarázatul 
elfogadni a létszámhiányt, 
ez semmiképp sem adhat 
alapot munkavédelmi elő-
írások megszegésére. 

Négy 
plusz egy 

Tavaly decemberben adták át a Petőfi Sándor sugárút 
40. szám alatti tömbbelsőben 86 családnak az egyetemi 
KISZ-szervezetek által kezdeményezett lakásépítkezés 
elsőszülötteit: négy csinos lakóházat. Most már készül-
nek a folytatásra is, mellettük 10 emeletes ház épül 

majd 108 lakással. 

A baj megtörténte után két 
dolgot szorgalmaz mind ak-
tívabban a munkavédelem. 
E©felől intézkedéseket sür-
get — ellenőriz a hasonló 
esetek megelőzésére, másfelől 
természetesen megvizsgálják 
a felelősség kérdését is. Él-
nek adminisztratív eszközök-
kel is, ahol kell. Idén 

8 és fél ezer forint bírsá-
got róttak ki a különféle 
mulasztásokért. 

Természetes azonban, h o © 
mindenekelőtt a balesetek 
elhárítását, a veszély kikü-
szöbölését tekintik fő felada-
tuknak. 

Fontos érdekvédelmi fel-
adat a sérültekről, a hozzá-
tartozókról való gondoskodás, 
a kártalanítás is. Vannak 
pozitív tapasztalatok, amikor 
a szakszervezet közbenjárá-
sára megfelelő kártérítést s 
munkát kapott a sérült. Volt 
olyan eset is, h o © mindkét 
kart pótló — kb. 300 ezer 
forint értékű — művégtaghoz 
juttatták a megcsonkultat, 
ezek segítségével irodai mun-
kát végezhet. Több üzem, 
í © a Csongrád me©ei Hús-
ipari Vállalat ú © cselek-
szik, aho©- ez ilyen esetben 
helyes és célszerű. 

Nem a felelősség elhárítá-
sát, hanem a dolgozó mi-
előbbi kártalanítását, meg-
segítését tekinti fő felada-
tának. 

Sajnos azonban nem ritka a 
sérültek életét megkeserítő 
lélektelen, bürokratikus ü © -
intézés sem. 

Mindez arra inti a mun-
kásvédelmi apparátust, h o © 
a továbbiakban még többet 
kell tenni a balesetek meg-
előzéséért. Az SZMT elnök-
sége is ilyen értelemben fog-
lalt állást. A területi, me©ei 
bizottságok, a munkavédelmi 
bizottság és az üzemi szak-
szervezeti szervek te©enek 
további erőfeszítéseket a 
szállítás, anyagmozgatás, az 
elavult technológiák korsze-
rűsítésére, a társadalmi há-
lózat bővítésével a fokozot-
tabb ellenőrzésre. Azt is el 
kell érni, h o © a dolgozók 
kártérítési, rehabilitációs 
ü©einek: intézésében min-
denütt a szocialista humani-
tás érvényesüljön. 
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U Thant ENSZ-főtitkár, aki résztvett Algírban az 
Afrikai Egységszervezet csúcsértekezletén, majd Párizs-
ban az emberi jogokkal foglalkozó nemzetközi értekez-
leten szólalt fel, a francia fővárosban megbeszélést 
folytatott Debré francia külügyminiszterrel. A megbe-
szélés után kijelentette: az Eszak-Vietnam elleni bom-
batámadások teljes beszüntetése elengedhetetlen a viet-
nami kérdés békés rendezéséhez. Képünkön: az ENSZ-
főtitkár a francia külügyminiszterrel. 

U Thant kedden Párizsból New Yorkba érkezett. 

Az ösztöndíj havi 
átlaga 600 forint 

Vitára bocsátják az egyetemi 
szabályzatokat 

Somogyi Körolyné telvétele 

Kedden a Budapesti Mű-
szaki E©etem tanácstermé-
ben egésznapos értekezletet 
tartottak az e©eiemek és 
főiskolák vezetői. Dr. Polinsz-
ky Károly művelődésü©i mi-
niszterhelyettes vitaindító 
előadásában értékelte az el-
múlt oktatási év eredményeit 
és tapasztalatait. Felsőoktatá-
sunk egészéről szólva kijelen-
tette, ho© az elmúlt évtized 
jelentős fejlődést eredménye-
zett. Ez idő alatt 30-ról 91-re 
emelkedett hazánkban a fel-
sőoktatási intézmények szá-
ma, s a karok száma 51-ről 
111-re nőtt. E © évtizeddel 
ezelőtt 34 000-ren tanultak 
felsőfokú tanintézetekben, az 
elmúlt évben pedig már 
84 000-ren. Az oktatói gárda 
létszáma megkétszereződött, 
s eléri a 9999-et. 

A miniszterhelyettes meg-
je©ezte, h o © az új segélye-
zési és ösztöndíj rendszer el-

Vízminőség-védelmi 
napok Szegeden 

Az Alsó-tiszavidéki Víz-
ü © i Igazgatóság és a Ma-
gyar Hidrológiai Társaság 
szegedi csoportja rendezésé-
ben tegnap országos jellegű 
vízminőségvédelmi napok 
kezdődtek Szegeden. A ta-
nácskozáson résztvettek az 
Országos Vízügyi Hivatal, az 
ország vízügyi igazgatóságai, 
a helyi tanácsok, a vízfel-
használó vállalatok képvi-
selői és az AVIG dolgozói. 

Forgó Lászlónak, az AVIG 
igazgatójának üdvözlő sza-
vai után Illés György, az 
OVH vízellátási és csator-
názási főosztályának vezető-
je nyitotta meg a szeptem-
ber 22-ig tartó vízminőség-
védelmi napokat és az ez-
zel kapcsolatos kiállítást. Ezt 
követően Pásztó Péter, az 
OVH vízkészletgazdálkodási 
központ vízminőségi fel-
ü©eletének vezetője tartott 

előadást a vízminőségvéde-
lem időszerű kérdéseirőL Az 
előadáshoz korreferensként 
szólt hozzá Szépfalusi Jó-
zsef, az AVIG vízminőségi 
felügyeletének vezetője. 
Utána dr. Homonnay And-
rás, az OVH osztályvezető-
jének előadása hangzott el 
a víz minőségét védő jog és 
rendeletek szerepéről. Az 
előadáshoz dr. Bálint Tamás, 
az AVIG, és dr. Egerszeghy 
Gyula, a Középdunavölgyi 
Vízügyi Igazgatóság hatósági 
és felügyeleti vezetője szólt 
hozzá. Az első nap program-
ja a témához tartozó külföl-
di és hazai, filmek vetítésé-
vel ért véget. 

Ma és a következő napo-
kon megbeszélésekre, ta-
pasztalatcserékre kerül sor a 
vízügyi szakemberek és a 
vízfelhasználók képviselői 
között. 

sősorban az elosztáson kivan 
változtatni. Ez idő szerint a 
nappali tagozat hallgatóinak 
91,5 százaléka részesül rend-
szeres állami támogatásban. 
Az e©etemisták 49 százalé-
ka kollégiumokban és diák-
otthonokban lakik. Az e © 
hallgatóra jutó állami társa-
dalmi juttatás és ösztöndíj 
havi átlaga 600 forint. Ennek 
elosztása — a szociális hely-
zettől és a tanulmányi ered-
ménytől függően — differen-
ciálódik, s 100 forinttól 1600 
forintig terjed. Fokozott fi-
©elmet kell azonban fordí-
tani azoknak a hallgatóknak 
a problémáira, akik nyugdí-
jas szülők ©ermekei, árvák, 
fiatal házasok, s akiknél az 
e © főre jutó jövedelem az 
500 forintot sem éri eL Az ú j 
ösztöndíj-rendszer — ame-
lyet ebben az esztendőben 
e©előre kísérletként nyolc 
felsőoktatási intézményben 
vezettek be —, remélhetőleg 
javít majd a helyzeten. 

Az idei felvételekről szól-
va hangsúlyozta, h o © o je-
lentkezők 39,2 százaléka volt 
fizikai dolgozók gyermeke, s 
az összes felvettek 43,S szá-
zaléka ebből a kategóriából 
került az egyetemre, illetve 
főiskolára. Hozzáfűzte, hogy 
felvételi rendszerünk mind 
jobban megközelíti a társa-
dalmi igazságosság kritériu-
mait. Növekedett a felvételi 
demokratizmus, csökkent a 
protekcionizmus, s valame-
lyest jobban érvényesültek az 
erkölcsi-politikai követelmé-
nyek is. Kiemelte, h o © pozi-
tívan hatott felsőoktatási in-
tézményeink közszellemére és 
nevelő tevékenységére az új, 
ésszerűbb katonai szolgálati 
rendszer. Ennek eredménye-
ként mind na©obb számban 
kerülnek a hallgatók soraiba 
fe©elmezettebb katonaviselt 
fiatalok. 

Dr. Polinszky Károly szólt 
arról, h o © az e©etemeket az 
eddiginél na©obb önállóság-
gal ruházzák fel. Megemlítet-
te, h o © az ú j tanulmányi 
vizsga- és fegyelmi szabály-
zatot, valamint az ú j e©ete-
mi működési szabályzatot a 
közeljövőben vitára bocsát-
ják. (MTI) 


